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ΠΩΣ  ΝΑ  ΑΠΟΛΑΥΣΕΙΣ  ΤΗ  ΣΥΝΤΑΞΗ,  ΤΑ  ΓΗΡΑΤΕΙΑ, ΚΑΙ  

ΤΗΝ  ΓΛΥΚΙΑ ΑΝΑΜΟΝΗ  ΤΟΥ   ΘΑΝΑΤΟΥ .  ΚΑΠΟΙΟΙ  ΤΑ  

ΑΠΟΛΑΜΒΑΝΟΥΝ. 

 

Δύσκολο έντυπο. Ανά τους αιώνες τα γηρατειά, ο θάνατος 

κλπ. που συνοδεύουν την τρίτη ηλικία (60 ετών και πάνω), 

ήταν δυσάρεστα θέματα για τους ανθρώπους “χτύπα ξύλο 

Χριστιανέ μου”. Πόσο έξω πέφτουν! Πόση αντιληπτική 

πλάνη έχουν! Την τρίτη ηλικία την ταύτιζαν με το τέλος της 

ζωής και αισθάνονταν άσχημα, ενώ το αντίθετο έπρεπε να 

συμβαίνει. Γιατί;  Θα το εξηγήσω παρακάτω. Κατ’ αρχήν 

δεν θα φιλοσοφήσω (αυτό είναι εύκολο). Οι άνθρωποι  

θέλουν πρακτικές αποδείξεις ,γιατί είναι λάθος η αντίληψη 

αυτή και όχι πως το βλέπουν οι φιλόσοφοι. Και εγώ 

πρακτικές αποδείξεις θα φέρω. 

                          Η   ΣΥΝΤΑΞΗ 

Αχ μπήκα στη σύνταξη ,το τελευταίο κομμάτι της ζωής μου 

πριν το θάνατο. Όχι φίλε μου δεν είναι το τελευταίο 

κομμάτι ζωής, είναι ζωή κανονική όπως και η Α’ και η Β’ 

ηλικία. Κατ’ αρχήν πες μου ,10 χρόνια πριν τη σύνταξη, 

κατάκοπος και καταϊδρωμένος από τη δύσκολη εργασία ,τι 

έλεγες συνέχεια; 

Άντε βρε παιδιά, να βγω στη σύνταξη να ησυχάσω. ΝΑ 

ΗΣΥΧΑΣΩ!! ΤΟ ΘΥΜΑΣΑΙ; Μου μένουν 10 χρόνια, άντε 

τώρα μου μένουν 5, άντε τι χαρά σε τρία χρόνια βγαίνω!  



 

Πω , πω  χαρά, του χρόνου βγαίνω στη σύνταξη. 

 

 Άντε επιτέλους να ζήσω χωρίς κόπους, να ξυπνώ το πρωί, 

να γυρίζω τη νύχτα κουρασμένος κλπ. Επιτέλους! Σήμερα 

βγήκα στη σύνταξη: Σ’ ευχαριστώ Θεέ μου! Τα βάσανά μου 

τελείωσαν. Τώρα θα ζήσω “ ελεύθερο πουλί και όχι 

κορόιδο στο κλουβί ”. Αυτά έλεγες τα θυμάσαι ; Τα ξέχασες 

τώρα βέβαια αυτά. Αλλά πρέπει να κάνεις “ φλας Μπακ ” 

και να τα θυμηθείς, για να εκτιμάς το ότι είσαι στη σύνταξη 

ελεύθερος. Δύο χρόνια μετά τη σύνταξη αρχίζεις τη 

μιζέρια. 

-Και τι έγινε που βγήκα ; δεν έχω ενδιαφέροντα, δεν περνά 

η  μέρα , (ενώ τότε  περνούσε  ευχάριστα , ε ). Δεν έχω τι να 

κάνω και θα έρθουν αρρώστιες και ο θάνατος μετά. 

“καταραμέναγηρατειά”                                                                     

-Μα τι είναι αυτά που λες ; Ξέρεις πόσο λάθος αντίληψη 

της ζωής έχεις ;Ξέρεις ότι είσαι και αγνώμων ;Ξέρεις ότι οι 

εργαζόμενοι στα 70 έτη  τους  σε  λένε  τυχερό; A , ρε   ο 

τυχερός ο Κώστας βγήκε στα  65 στη σύνταξη. Εγώ στα 70.  

Α, ρε τυχερέ Κώστα, να ήμουν στη θέση σου. 

                         ΕΝΕΡΓΗ    ΣΥΝΤΑΞΗ 

Φίλε μου εσύ φταις , όχι η ζωή στη σύνταξη και στην τρίτη 

ηλικία. Αν εσύ δεν έχεις ενδιαφέροντα δε φταίει η ζωή. 

Ψάξε να βρεις. Υπάρχουν άφθονα ενδιαφέροντα στην 

τρίτη ηλικία.  

 



Το πρωί στη καφετερία για καπουτσίνο και εσπρέσο (έχεις 

σηκωθεί στις 9 π.μ. και όχι στις 5 π.μ. να πας στο 

εργοστάσιο) ,βρίσκεις την παρέα σου , συζητάτε τι ζήσατε , 

τι περάσατε , πως βλέπετε την σύγχρονη Ελλάδα κλπ. , κλπ. 

  

Μετά πήγαινε στο χόμπι σου (κυνήγι , ψάρεμα , διάβασμα 

και ότι άλλο σου προκαλεί ενδιαφέρον ). Το μεσημέρι 

εντάξει , καναπέ , ειδήσεις στην ΤV και ύπνος. Κακά είναι 

αυτά ; Άλλοι δουλεύουν τις ώρες εκείνες.  Ήθελες να 

δουλεύεις και συ ; Ξυπνάς , πίνεις ένα καφέ , κάνεις 

κάποιες εργασίες που θέλει το σπίτι (πάντοτε θέλει 

εργασίες , επισκευές κλπ.) Μετά βγες μία ώρα βάδισμα (το 

λένε όλοι οι γιατροί). Η Ώρα πέρασε. Το βράδυ δες το 

αγαπημένο σου σήριαλ και κοιμήσου νωρίς χωρίς άγχος 

και ξυπνητήρια για εργασία το πρωί. Εννοείται ότι στα 

διαστήματα μεταξύ αυτών που σου ανέφερα , μπορείς να 

κάνεις και άλλα πράγματα , ο κατάλογος είναι πολύ 

μεγάλος. Που είναι η πλήξη ; Οι εργαζόμενοι πέρασαν 

καλύτερα την μέρα τους από σένα ; Σκέψου.... 

         

                      ΠΟΤΕ   ΠΑΘΗΤΙΚΑ   ΓΗΡΑΤΕΙΑ 

Η Γηριατρική  (κλάδος της ιατρικής στο εξωτερικό) λέει : Αν 

ο άνθρωπος στη Γ’ ηλικία περιπέσει σε παθητικότητα (όχι 

δραστηριότητα ), ο εγκέφαλος νομίζει ότι τέλειωσε η ζωή 

και δίνει εντολή να γεράσουν πιο γρήγορα τα κύτταρα.  

 



Όταν βλέπει τον άνθρωπο όμως να έχει ενδιαφέροντα , να 

δραστηριοποιείται λέει ότι ο εγκέφαλος καταλαβαίνει ότι 

θέλεις να ζήσεις και δίνει εντολή στα κύτταρα να 

ανανεωθούν. Έτσι  ο ενεργός ηλικιωμένος ζει 10 χρόνια 

παραπάνω από τον παρατηθέντα. Όχι ,λοιπόν παραίτηση. 

Τότε ναι ,η γ’ ηλικία δεν έχει ευχάριστα , αλλά εσύ φταις 

όχι η ζωή. 

 

 

Παράδειγμα : Πάει το πρωί στο καφενείο ο ηλικιωμένος, 

παίζει 4 ώρες χαρτιά (τα έχω δει αυτά), πάει τρώει και 

κοιμάται. Όλο το απόγευμα καναπέ και τηλεόραση. Ε, θα 

ζήσεις 10 χρόνια λιγότερο (δεν το λέω τοις μετρητοίς). Ο 

εγκέφαλό σου τότε τι εντολή να δώσει στα κύτταρα ; 

γεράζει ακόμα πιο γρήγορα και νιώθεις και μελαγχολία. 

Πες μου η ζωή φταίει ή εσύ ; Ασφαλώς εσύ. 

                                                                                                                                                                                                                                                           

ΓΕΡΟΝΤΙΚΗ   ΚΑΤΑΘΛΙΨΗ 

 Αν αφεθείς , αν  παραιτηθείς (ε , όλα τέλειωσαν , ότι είχα 

να κάνω το έκανα , τώρα , περιμένω το θάνατο να 

τελειώνω) , ε  τότε το ξέρεις ότι κινδυνεύεις από “γεροντική 

κατάθλιψη” ; Η Γεροντική κατάθλιψη (έτσι ονομάζεται στη 

ψυχιατρική) είναι η κατάθλιψη που χτυπά τους 

ηλικιωμένους. Είναι ειδική κατηγορία κατάθλιψης. Πότε, 

όμως έρχεται αυτή ; Μόνο αν εσύ παραιτηθείς από τη ζωή.  

 



Τότε σταματά ο οργανισμός να χύνει μια ορμόνη (την  

σεροτονίνη )  και έρχεται η κατάθλιψη. Όσοι όμως 

δραστηριοποιούνται , όσο μπορούν βέβαια , έχουν 

ενδιαφέροντα , δεν προσβάλλονται από γεροντική 

κατάθλιψη. Βλέπεις ; “ενός κακού , μύρια έπονται” , όπως 

έλεγαν οι αρχαίοι Έλληνες. Ισχύει και το αντίθετο : “ενός 

καλού, μύρια έπονται “. 

                 

 

 ΓΗΡΑΤΕΙΑ   ΚΑΙ   ΑΡΡΩΣΤΙΕΣ 

 

Καλά τα λες ,  αλλά ξέχασες κάτι σοβαρό :                                 

-Τα γηρατειά συνοδεύονται από αρρώστιες. Πως θα είμαι 

άνετος;                                                                                                             

-Άκου φίλε μου, πόσους φίλους ή γνωστούς σου  “έχασες” 

στα 20 ,στα 30 ,40, 50, ετών κλπ.;                                                           

-Αρκετούς.                                                                                                          

-Ωραία εσύ είτε ήσουν τυχερός είτε πρόσεχες στη ζωή σου, 

γλύτωσες από τροχαία ,εγκεφαλικά και εμφράγματα σε 

νεαρές ηλικίες ,άλλα ατυχήματα και έφθασες τα 70. Ε ,πες 

ένα ευχαριστώ στο Θεό κι ας έρθουν αρρώστιες. Πάντα 

έλεγες : Θέλω να ζήσω ως τα 85.  Ε, αυτό έχει και ένα  

τίμημα. Θα ζήσεις κι ας έχεις και κάποιες αρρώστιες. 

Μπορείς να ζεις  κανονικά και με αρρώστιες. Όλοι οι γέροι 

έχουν αρρώστιες. Φυσιολογικό φαινόμενο. Μην αφήσεις 

την αρρώστια να αλλάξει τη ζωή σου. Είμαι 66 ετών. 

Περιμένω να βγουν ασθένειες.  



 

Περιμένω  προστάτη , έμφραγμα , εγκεφαλικό κλπ. Ε, 

ξεπερνιούνται. Τα περιμένω, αλλά λέω :Θα συνεχίσω 

κανονικά τη ζωή μου, χωρίς παράπονο γιατί αυτά είναι 

φυσιολογικά. Μα τι περίμενες θα γέραζες χωρίς κάποια 

ασθένεια ; Τότε γιατί  έλεγες “θέλω να ζήσω ως τα 90” ; 

Εννοούσες ζωή συν ασθένειες. Εξ άλλου σκέψου το αλλιώς 

: Όλοι οι φίλοι συνομήλικοι σου έχουν ασθένειες. Σου τις 

λένε το πρωί στον καφενέ : Διαβήτη ,αρρυθμίες ,πόνους 

στα κόκκαλα, αρθρίτιδα ,δισκοπάθεια κλπ.  

 

Ε, ας έχεις κάτι και συ. Όπως τα ξεπερνούν και ζουν οι 

φίλοι σου ,ξεπέρασέ τα και εσύ. Ο δειλός δεν μπορεί να τα 

ξεπεράσει. Ο γενναίος άνθρωπος δεν δίνει βάση στις 

ασθένειες. Σκέψου όπως είπα πριν : Οι φίλοι σου που 

έφυγαν 30 ,40 ,50 ετών ;Θα ήθελαν να ζήσουν ως τα 80 

έστω και με ασθένειες. Δεν πρόλαβαν όμως να 

ολοκληρώσουν πράγματα. Ε ,εσύ είσαι τυχερός. Πρόλαβες 

και προλαβαίνεις. Θα σε ζήλευαν οι” χαμένοι” φίλοι σου. 

 Αν ο άνθρωπος είναι πάστα ήρωας ,γενναίος,  

τολμηρός ,δε φοβάται τις ασθένειες. Ο δειλός ,ο φοβικός 

αυτοί τρέμουν τις ασθένειες. Σκέψου ότι στον πόλεμο 

χάνονται τόσοι 20άρηδες ή μένουν ανάπηροι. Μόνο ο Β’ 

παγκόσμιος είχε 55.000.000 νεκρούς και 200.000.000 

τραυματίες και αναπήρους. Έφυγαν στα 20 έτη. Εσύ ήσουν 

ευλογημένος και έγινες 78 ,80 ετών. Ε’ , μια αρρώστια 

φοβάσαι τώρα ;                                                                                  



Γιατί ο Θεός έφτιαξε τα γηρατειά ; Καλή ερώτηση. Τυχαία ή 

είχε κάποιο σκοπό ; Είχε κάποιο σκοπό. Ο άνθρωπος , όταν 

είναι νέος έχει αλαζονεία ,δε δέχεται ανώτερη δύναμη 

(Θεό) νομίζει ότι αυτός είναι η ανώτερη δύναμη (το μυαλό 

του). Έτσι ζει μόνο για τα υλικά αγαθά ,να φτειάξει σπίτι, 

εξοχικό , να πάρει καλό αυτοκίνητο κλπ. Βέβαια και για 

κάτι ανώτερο : Να μεγαλώσει τα παιδιά του, να τα 

σπουδάσει ,να τα παντρέψει ,να δει εγγόνια. Έτσι οι 

επίγειες μέριμνες του αποσπούν όλο το χρόνο ,δεν έχει 

χρόνο να ασχοληθεί με Θεό  και τι θέλει ο Θεός απ’ αυτόν. 

Όταν όμως γεράσει , η αλαζονεία φεύγει ,η “μαγκιά” 

φεύγει , ο “τσαμπουκάς του “ φεύγει.  

Αρχίζει και ταπεινώνεται. Να και ο λόγος που ο Θεός 

επιτρέπει τις ασθένειες στους γέρους. Να τούς φύγει η 

ανθρώπινη αλαζονεία. Ο πόνος της αρρώστιας ταπεινώνει 

(με την καλή έννοια)  τους ηλικιωμένους και έτσι 

προβληματίζονται ,ότι ίσως υπάρχει ανωτέρα δύναμη και 

μήπως ζητά κάτι απ’ αυτούς. Θυμάμαι όταν ήμουν 

φοιτητής Νομικής είδα ένα αναρχικό σύνθημα στο τοίχο : 

ΟΥΤΕ ΘΕΟΣ ΟΥΤΕ ΑΦΕΝΤΗΣ. Καταλάβατε τι εννοώ; Ο 

άνθρωπος αισθάνεται παντοδύναμος ,θεοποιεί την 

επιστήμη ,αισθάνεται ο ίδιος μικρός Θεός (χωρίς να το 

καταλαβαίνει) ,έτσι δεν δέχεται Θεό-Αφέντη (που δεν είναι 

έτσι) .Όταν όμως αυτός που το έγραψε ,γεμάτος αλαζονεία    

γίνει 80 ετών ,με τη σκέψη ότι σε λίγο” θα περάσει στην 

απέναντι πλευρά “,θα ταπεινωθεί ,θα ανησυχήσει για την 

ψυχή του που θα πάει. Ο προβληματισμός μπορεί να τον 

οδηγήσει στην εκκλησία.  



 

Αμφιβάλλετε; Πάτε μια Κυριακή στην εκκλησία. Δεξιά στον 

ανδρωνίτη θα δείτε “πλατεία φαλακρών ανδρών” και 

αριστερά μια “πλατεία ασπρομάλληδων γυναικών 

(γηραιών κυριών)”. Τι δείχνει αυτό; Που είναι οι νέοι; 

Έπρεπε το μισό εκκλησίασμα να είναι έως 55 ετών. Δεν 

είναι εκεί ,μόλις γίνουν “φαλακροί” δηλαδή 70 ,78 ετών θα 

τους δούμε να αντικαθιστούν τους άλλους γέρους που 

“έφυγαν”. Άρα  ο  Θεός  σοφά σκεπτόμενος και με άπειρη 

αγάπη για τον άνθρωπο ,του δίνει μια ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ 

ΕΥΚΑΙΡΙΑ.  

Τα γηρατειά συν τις αρρώστιες για σκοπό σωτηρίας της 

ψυχής του. Μα και οι ηλικιωμένοι γι’ αυτό είναι εκεί στην 

εκκλησία. Να σώσουν στο παρά 5 την ψυχή τους.  

 

Ξέρουν ότι σε λίγο “φεύγουν απέναντι”. Αυτό είναι το 

νόημα των γηρατειών συν ασθένειες :TEΛΕΥΤΑΙΑ ΕΥΚΑΙΡΙΑ 

να σώσουν την ψυχή τους. Όσοι δεν την εκμεταλλευτούν 

,δεν έχουν άλλη ευκαιρία. Απέτυχαν όλα τα μέσα και οι 

ευκαιρίες του Θεού να σώσει την ψυχή του. Ε, δε θα  

αναλύσω εδώ ,τι σημαίνει “σώζω την ψυχή μου”. Διαβάστε 

το έντυπο “επιστημονικές αποδείξεις ,ότι τελικά ο Χριστός 

είναι Θεός, για πολύ δυσκολόπιστους “ Εκεί θα καταλάβεις 

αναλυτικά. Γηρατειά και ασθένειες δεν είναι τιμωρία του 

Θεού ,είναι ευκαιρία. 

    

 



 

Ο ΦΟΒΟΣ ΤΟΥ ΑΝΑΜΕΝΟΜΕΝΟΥ ΘΑΝΑΤΟΥ                                

  Μα τι κακό έχει ο θάνατος και τον τρέμουν τόσο πολύ; 

Ακόμα και 98 ετών να είναι ο άνθρωπος ,φοβάται πολύ τον 

θάνατο. Μα γιατί ;Που βρίσκεται το κακό του θανάτου και 

τον φοβάται ο άνθρωπος ;Θα έπρεπε με χαρά να περιμένει 

ο 78χρονος ,ο 80χρονος και γενικά οι ηλικιωμένοι να ζουν 

την “γλυκιά αναμονή του θανάτου”                                                   

 -Τι λες άνθρωπέ μου ; Χτύπα ξύλο. Τι μακάβρια πράγματα  

λες;                                                                                                        

-Μακάβρια ;Που είναι το μακάβριο ;                                         -

Μήπως είστε μαζοχιστής καταθλιπτικός;                                           

  

 

-Μα κυρία μου ,και όταν γεννιόμαστε είναι μακάβριο 

γεγονός γιατί από την ανυπαρξία μπαίνουμε στα μεγάλα 

βάσανα της ζωής. Είπε ποτέ κανείς “ μακάβριο γεγονός , 

όταν γεννιέται ένα μωράκι ; Ουδείς. Ε', το ίδιο είναι. Μόλις 

γεννηθεί το μωρό το ρολόι μετράει αντίστροφα για τον 

θάνατο. Πέρασε ποτέ τέτοια σκέψη από το μυαλό μας ; 

 

 ΠΟΤΕ!! Ε’, Ότι είναι η γέννηση (εκεί δεν τρομάζουμε για τα 

βάσανα   που   έρχονται )   έτσι   και   ο θάνατος.                                   

Που είναι ο μαζοχισμός μου ; Δεν σε έπεισα ;Τότε θα σου 

το θέσω αλλιώς.  

 



Ο Καζαντζίδης λέει “Δυο πόρτες έχει η ζωή ,άνοιξα μια και 

μπήκα κι ώσπου να 'ρθει το δειλινό από την άλλη βγήκα “ 

Είναι υπερβολικός ; Καθόλου. Κοιτάξτε : Ο χρόνος έχει 

30.000.000 δευτερόλεπτα. Όταν φθάσεις τα 70 χρόνια 

έχουν περάσει 30εκ επί 70χρ =2 δισεκατομμύρια 

δευτερόλεπτα. Άρα αν το μωρό αρχίσει να μετρά από το 1 

,2 ,3 κλπ. Όταν φθάσει στα 2 δισεκατομμύρια έγινε 70 

ετών. Τι θέλω να πω με αυτά ;  Κάτι που το   λέει ο λαός : 

“Η ΖΩΗ ΕΙΝΑΙ ΠΟΛΥ ΣΥΝΤΟΜΗ”          

    Εγώ θα το διατύπωνα αλλιώς : Η ΖΩΗ ΔΕΝ ΕΙΝΑΙ ΠΟΛΥ 

ΣΥΝΤΟΜΗ , ΕΙΝΑΙ  ΠΑΡΑ  ΠΟΛΥ  ΣΥΝΤΟΜΗ. Γι’ αυτό όλοι οι 

ηλικιωμένοι λένε :                                                                                 

  -Mα πότε πέρασαν τα χρόνια ; Σαν χθες θυμάμαι ήμουν 

ΣΤ’ Δημοτικού και πήγαμε εκδρομή π.χ. σε ένα μοναστήρι 

κλπ. Σαν χθες θυμάμαι που έδινα πανελλήνιες. Σαν χτες 

που γνώρισα την γυναίκα μου. Τι σημαίνουν όλα αυτά ; 

 

 Ότι το πόσο πολύ σύντομη είναι η ζωή δεν το 

καταλαβαίνουμε 20 ,30 , 40 ετών. Όταν φθάσουμε στην 

τρίτη ηλικία στο άψε σβήσε ,τότε κατανοούμε τον ελάχιστο 

χρόνο που ζούμε. Γιατί τα ανέφερα τα παραπάνω ;Για να 

δεις ότι πρέπει να “συμφιλιωθείς” με το θάνατο και να μην 

ανησυχείς που φεύγεις τόσο γρήγορα. Σκέψου τους φίλους 

σου. Και αυτοί φεύγουν πολύ σύντομα.                                                                        

  

 

 



-Που είναι λοιπόν το πρόβλημά σου ; Που σε” χαλάει “; 

Συμφιλιώσου , αποδέξου το θάνατο σαν ένα “τίποτα” και 

μην  τον φοβάσαι καθόλου. Θα έρθει να σε απαλλάξει από 

τα βάσανα της ζωής ,τις αρρώστιες ,τις χωρισμένες κόρες 

σου ,τα  εγγόνια  σου  που  είναι  άνεργα  χρόνια τώρα 

(πτυχιούχοι μεν),  κορονοϊούς , εντατικές , νοσοκομεία , 

κατάθλιψη , στενοχώριες της ζωής ,κόπωση γεροντική και 

τόσα άλλα. Άρα χαρά δεν είναι ; Έχω ακούσει αρκετούς 

γέρους ,γριές να λένε :ΕΜΕΝΑ ΜΕ ΞΕΧΑΣΕ Ο ΘΕΟΣ ;ΠΟΤΕ 

ΘΑ ΜΕ ΠΑΡΕΙ ΝΑ ΗΣΥΧΑΣΩ ;Εννοούν ότι τούς “κούρασε η 

ζωή με τα βάσανα” και θέλουν να “φύγουν”. Και σεις το 

ακούσατε. Άρα και οι ίδιοι οι ηλικιωμένοι στενοχωριούνται 

που “δεν φεύγουν” όταν  βλέπουν  ότι  έγιναν  80 ,90 ,95 

ετών. Τα είδαν  όλα. Βέβαια  το   πρωί μετά τον  ύπνο 

ξεκούραστοι ,πάλι θέλουν να ζήσουν κι άλλο. Το βράδυ το 

αλλάζουν. Ε, βρε παιδιά, τι θέλουμε ;Να ζήσουμε τα 400 

χρόνια του Δράκουλα ,του βρικόλακα ,των βαμπίρ ;  

Εντάξει η ελιά ζει 2000 χρόνια (φθάνουν μερικές ως εκεί), 

εσύ όμως δεν είσαι ελιά.  

Ξέρετε τι πιστεύω ,γιατί ο Θεός έκανε σύντομη τη ζωή του 

ανθρώπου ; Γιατί ξέρει τα βάσανα της ζωής και ο 

άνθρωπος αν ζούσε 150 χρόνια αλλοίμονό του! Θα 

συνέχιζαν τα βάσανα της ζωής και δεν θα άντεχε 200 

χρόνια ζωής. Θα ήταν ΚΟΛΑΣΗ ΤΟΥ ΔΑΝΤΗ: 120 χρόνια 

,150 χρόνια ή 200 με καρκίνο ,βαρύ εγκεφαλικό 

τετραπληγία όλοι θα αυτοκτονούσαν (ευθανασία). Άρα 

σοφά ο Θεός έδωσε 80 χρόνια ζωής.                                                

   



ΛΕΜΕ  ΟΛΟΙ  ΨΕΜΑΤΑ . ΓΙΑ  ΑΛΛΟ  ΛΟΓΟ  ΦΟΒΟΜΑΣΤΕ 

ΤΟΝ  ΘΑΝΑΤΟ.  ΠΟΙΟΝ ;                                                                  

Πιστεύω ότι φοβόμαστε το θάνατο ,όχι γιατί φεύγουμε από 

τη ζωή ,αλλά επειδή φοβόμαστε  ΤΟ  ΑΓΝΩΣΤΟ ! Που θα 

πάμε ; Θα πάω στην Ουράνιο Βασιλεία ; Κάπου αλλού ; 

Πού ; Παράδειγμα :Οι καλόγεροι δεν φοβούνται καθόλου 

τον θάνατο. Τον περιμένουν με χαρά. Γιατί ;Γιατί ξέρουν 

που θα πάνε: Στην Ουράνιο Βασιλεία “ένθα ουκ εστί πόνος 

αλλά χαρά ατελεύτητος”. Νομίζετε οι άθεοι δεν φοβούνται 

κάτι τέτοιο ;Δεν υπάρχει άθεος 100%. Γιατί δεν έχει    

αποδείξεις ,ότι δεν υπάρχει Θεός ,αθανασία ψυχής ,κρίσις 

κλπ. Άρα και αυτός σκέπτεται, αλλά δεν το λέει: Αν 

υπάρχει Θεός ,κρίσις ,που θα πάει ; Μια από τις ενδείξεις 

ότι υπάρχει αθανασία ψυχής είναι ,ότι παγκοσμίως όλοι οι 

άνθρωποι ,έχουν ένα ένστικτο που τους λέει :Δεν πεθαίνεις 

ποτέ υπάρχει αθανασία ψυχής. 

 

 Όχι επειδή αυτό θέλουν να πιστεύουν ,έρχεται αυθόρμητα 

η σκέψη ,είναι ένστικτο. Ο Θεός έβαλε αυτό το ένστικτο 

στον άνθρωπο για να τον αναζητήσει                                          

-Όχι δεν είναι ένστικτο ,απλά επιθυμία του ανθρώπου.         

-Τότε φίλε θα σου πω κάτι προσωπικό. Εγώ θα ήθελα να 

μην είναι αθάνατη η ψυχή. Να πάω στην ανυπαρξία. Εκεί 

που ήμουν δισεκατομμύρια ,άπειρα χρόνια. Άσχημα 

περνούσα ;Γιατί να θέλω κρίση από το Θεό ;Ίσως με κρίνει 

ανάξιο. Δεν θέλω μέσα μου να περάσω από κριτήριο, θέλω 

την ανυπαρξία.  



Αλλά επειδή έχω πολλές αποδείξεις ότι ο Χριστός είναι 

Θεός ,έχω δει ο ίδιος τόσα και τόσα θαύματα ζωντανά ,που 

δεν έχω αμφιβολία γι' αυτό.  

 

Οι Χριστιανοί λοιπόν δεν φοβούνται τον θάνατο γιατί 

ξέρουν που θα πάνε. Θα μου πείτε ,ότι κάποιοι άθεοι 

ζητούν να μη τους περάσουν από το Ναό, να μη ψάλλουν 

την ακολουθία, να μη βάλλουν σταυρό στο τάφο τους 

(πρόσφατα πχ. Ο Μίκης Θεοδωράκης). Μη τους πιστεύετε. 

Από αντίδραση στην εκκλησία ,στους ιερείς κλπ. το κάνουν 

,ή για να πείσουν τον εαυτό τους ότι μόνο ανυπαρξία 

υπάρχει. Τέτοιες αντιδράσεις τις αναφέρει και η 

Ψυχολογία ,Ψυχιατρική (όχι για το θάνατο κλπ.) αλλά ότι 

οι άνθρωποι έχουμε αμυντικούς μηχανισμούς πχ.  

 

 

 

 

ΕΚΛΟΓΙΚΕΥΣΗ ,ΑΠΩΘΗΣΗ ΔΥΣΑΡΕΣΤΩΝ ,ΑΥΘΥΠΟΒΟΛΗ ότι 

έτσι είναι ,όπως το θέλουμε εμείς και άλλους μηχανισμούς 

άμυνας για να αισθανθούμε καλύτερα. Άρα οι μηχανισμοί 

άμυνας είναι παιχνίδι του εγκεφάλου για να νοιώσουμε 

καλύτερα ,όχι ότι τους πιστεύουμε κιόλας. Πάντα θα 

αμφιβάλλει ο άθεος ότι κι αν λέει. Ξεγελά τον εαυτό του 

και τίποτα περισσότερο.  

 



 

 

Δεν μπορώ να επεκταθώ στο θέμα αθανασία ψυχής ,Θεός 

,Χριστός ,Ουράνιος Βασιλεία ,άπειρα θαύματα που είδα ο 

ίδιος κλπ.  

 

Αν κάποιος θέλει να προβληματιστεί ας διαβάσει 

“επιστημονικές αποδείξεις ότι ο Χριστός είναι Θεός για 

πολύ δυσκολόπιστους”. Δεν μιλάει για πίστη ,μόνο 

αποδείξεις. Έναν άπιστο δεν τον πείθεις με πίστη ,μόνο με 

αποδείξεις .Εμείς οι δικηγόροι όπως και οι μαθηματικοί 

μόνο σε αποδείξεις πιστεύουμε. Έτσι μάθαμε.  

 

Μόνο εγώ πχ. Έχω δει μπροστά μου τόσα θαύματα του 

Αγίου Ραφαήλ Μυτιλήνης (έχω στενή σχέση με το με το 

μοναστήρι του Αγίου Ραφαήλ στη Μυτιλήνη) και με μία 

παράκληση που ζητούσα από την Ηγουμένη Ευγενία, για 

ανθρώπους που μου ζητούσαν να τηλεφωνήσω ,το βράδυ 

παρουσιαζόταν ο Άγιος Ραφαήλ και έλεγε πχ. “θα κάνεις 

παιδί” σε γυναίκες που οι γυναικολόγοι το θεωρούσαν 

αδύνατο. Δεν επεκτείνομαι άλλο σ’  αυτό.                                                                                     

 

ΘΑΝΑΤΟΣ ΚΑΙ ΥΠΝΟΣ 

                                                                                               

Ο Άγιος Χρυσόστομος γράφει : Όταν πάτε να κοιμηθείτε, 

αυτό προεικονίζει τον θάνατο.  



 

Πράγματι όταν κοιμόμαστε το βράδυ είναι “κανονικός” 

θάνατος. Όμως δεν φοβόμαστε να “πεθάνουμε”  για 7 

ώρες. Γιατί ; Πιστεύουμε ότι θα ξυπνήσουμε. Πολλοί γέροι 

πεθαίνουν στον ύπνο (ο καλύτερος θάνατος), αλλά δεν 

φοβούνται να κοιμηθούν. Εξ’ άλλου τον συνηθίσαμε τον 

ύπνο. Δεν λέμε ποτέ “πάω να πεθάνω για 7 ώρες”, λέμε 

πάω για ύπνο. Οι 7 ώρες ύπνου όμως είναι το ίδιο με 7 

ώρες θανάτου. Ποια η διαφορά ;Εντάξει ,θα ξυπνήσω 

,άλλο θέλω να πω ,ότι πρέπει να βλέπουμε το θάνατο σαν 

απλό ύπνο χωρίς φόβο ανησυχία κλπ. Ίσα ίσα πάμε να 

πάμε να απαλλαγούμε από τη ‘παλιοζωή ,παλιόκοσμο και 

παλιοκοινωνία’. Αυτό το  έλεγαν στη δεκαετία του  ’60 οι 

άνθρωποι σαν σλόγκαν μετά τα βάσανα που έζησαν στον 

Β’ παγκόσμιο πόλεμο- κατοχή-εμφυλίους πολέμους δεξιών 

και αριστερών και 500.000 νεκρούς Έλληνες απ’ όλα αυτά.                                     

Μα η ζωή είναι ωραία ! Τι λέτε ;                                                             

 -Τώρα ναι.  

Θυμηθείτε στο Β’ Παγκόσμιο 55.000.000 νεκρούς. Άρα 

55.000.000 μάνες έχασαν τα παιδιά τους. 55.000.000 

πατεράδες έχασαν τα παιδιά τους. Πόσο όμορφη ήταν γι’ 

αυτούς τους γονείς ;(55 Ελλάδες σύνολο νεκρών παιδιών 

στρατιωτών). Κολάστηκε η ζωή τους για πάντα. Για χρόνια 

στα μνήματα.   

 

 

 



Ακούστε δε λέω ότι η ζωή δεν είναι ωραία ,είναι ωραία 

παρά τα βάσανα ,αλλά αν σκεφτείτε ότι σ’ όλους τους 

προηγούμενους αιώνες οι πόλεμοι ήταν ασταμάτητοι, 

πόσο ωραία ήταν για τους γονείς ;Πρώτη φορά στον κόσμο 

έχουμε ειρήνη ,από το 1945 ως σήμερα ,γιατί φοβηθήκαμε 

άλλους πολέμους μετά το Β’ παγκόσμιο. Αλλά βλέπω  τον  

ξεχάσαμε  και  αρχίσαμε  πάλι  πολέμους  συνέχεια. 

Συμπέρασμα: Μη στενοχωριέσαι καθόλου που θα “φύγεις” 

και εγώ θα “φύγω”. Τέλος η ειρήνη ,ξαναρχίζει η 

ανθρωπότητα πάλι τα ίδια : Στρατιωτικοί πόλεμοι, 

οικονομικοί πόλεμοι , φτώχια ,αγωνία τι θα κάνουν τα 

παιδιά μας κλπ. Η Ιστορία λένε όλοι  “επαναλαμβάνεται” 

μόνο μικρά διαλλείματα κάνει. Σου έκανα “την καρδιά 

περιβόλι” ; Μα το αντίθετο επιδιώκω ,να σου δείξω ότι 

ΔΕΝ ΕΧΕΙΣ ΝΑ ΧΑΣΕΙΣ ΤΙΠΟΤΑ ΜΕ ΤΟΝ ΘΑΝΑΤΟ. ΛΕΥΤΕΡΙΑ 

ΕΙΝΑΙ!! Δεν σημαίνει αυτό ότι εγώ είμαι απογοητευμένος 

από την ζωή ,αλλά είμαι ρεαλιστής (έτσι νομίζω) , 

συμφιλιώθηκα με την πραγματικότητα.  

 

Όποιος συμφιλιώνεται ή αποδέχεται την πραγματικότητα 

(σ’ όλους τους τομείς της ζωής) ,δεν έχει μετά πρόβλημα. 

Τα βλέπει όλα με άνεση.  Ίσως κάποιοι πουν 

δικαιολογημένα                                                  

-Και συ πως απέκτησες αυτό το σκεπτικό για απόλαυση 

γηρατειών , γλυκιά αναμονή θανάτου κλπ. ;Είσαι πιο 

έξυπνος από μας;                                                                                

 



-Καθόλου πιο έξυπνος .Την ερώτηση αυτή την έκανα και 

στον εαυτό μου. Η εξήγηση που έδωσα είναι η εξής: 

Μεγάλωσα στα Τρίκαλα ,μισή ώρα απείχαν τα μοναστήρια 

των Μετεώρων. Ε’ όλη την εφηβεία μου, κάθε καλοκαίρι 

την περνούσα στα Μοναστήρια Μετεώρων ,κάτι σαν 

Δόκιμος Μοναχός ή προσκυνητής. Έτσι παρακολουθούσα 

το σκεπτικό των Μοναχών ,τη δική τους θεώρηση για τη 

σύντομη ζωή ,τη χαρά τους όταν πέθαινε ένας ηλικιωμένος 

Μοναχός κλπ. Έλεγαν:                                                                             

-Πάει στην Ουράνιο Βασιλεία ο πατήρ Αρσένιος. Τέλος τα 

βάσανά του .Τώρα ζει την απόλυτη ευτυχία.                    

Όταν αρρώσταινε ένας μοναχός έλεγαν:                                             

-Τον επισκέφτηκε ο Θεός ,δηλαδή μια δοκιμασία για το 

καλό της ψυχής του. Εμένα δεν μου έλεγαν τίποτε (πλύση 

εγκεφάλου) ,αλλά τα παρατηρούσα όλα .Κι ο άρρωστος 

Μοναχός έλεγε :Μ’ επισκέφτηκε ο Θεός ,όχι παράπονα. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 Έτσι απέκτησα μια άλλη εικόνα (την πραγματική της ζωής) 

σύντομη ζωή ,να προλάβω ως τα 70 μου να κάνω όσα 

πρέπει ,σπουδές ,επάγγελμα ,γάμος ,παιδιά ενασχόληση 

με τη σωτηρία της ψυχής μου. Δεν μετάνιωσα ποτέ. Έκρινα 

πια είναι η σωστή θεώρηση της ζωής των λαϊκών ή  

μοναχών ,και είδα ότι οι μοναχοί είχαν πιο αντικειμενική 

θεώρηση ,την αληθινή. Κι εγώ όμως έκανα λάθη ,έχασα 

χρόνια στη Νομική (ενώ μετά είδα ότι δεν έκανα για 

δικηγόρος ,πήγα δάσκαλος). Οι παγίδες της ζωής είναι 

πολλές γι’ αυτό κάνουμε λάθη ,δεν φταίμε πάντα εμείς. Γι’ 

αυτά οι Άγιοι λένε :Δεν πειράζουν τα λάθη στη ζωή ,αρκεί 

να σηκώνεσαι και να συνεχίζεις. Παρόμοια λέει και ο 

Χριστός στο Ευαγγέλιο.                                                                        

   ΤΟ ΣΥΝΔΡΟΜΟ ΤΟΥ  “ΣΥΝΤΑΞΙΟΥΧΟΥ ΣΤΡΑΤΗΓΟΥ    

 

“         Την παραμονή της σύνταξης ο συνταγματάρχης έχει 3 

χρυσά αστέρια ,ο στρατηγός 3 πλατινένια ,γαλόνια, 

παράσημα ένα πηλίκο με δάφνες κλπ. Την επομένη έχει 

μια πιζάμα και δυο παντόφλες. Αισθάνεται απαίσια. Πως 

θα βγει έξω με ένα απλό σακάκι χωρίς κανένα αστέρι ;Γιατί 

η  πιζάμα δεν  έχει  αστέρια  και γαλόνια  ;  Έτσι 

στενοχωριέται. Κι όμως σκέφτεται λάθος και αυτός. Με 

πιζάμα και παντόφλες στον καναπέ ξυπνώντας 9 π.μ. 

 

 



 Ή 10 π.μ. τέλος οι έγνοιες : Το τάδε τάγμα έχει πρόβλημα 

,η τάδε ταξιαρχία και η τάδε μεραρχία έχουν άλλα 

προβλήματα και πρέπει να τα λύσω με δυσκολία. 

 Στο γραφείο του χτυπούσαν συνέχεια τηλέφωνα από 

παντού. Ε δε χαίρεται που θα ηρεμήσει επιτέλους ;  

Θα κάνει ευχάριστες δραστηριότητες που σαν στρατηγός 

δεν μπορούσε. Μια ζωή στρατιώτης; Ε, δεν βαρέθηκε( ή τα 

συνήθισε) τα αστέρια και τα γαλόνια; Βαρίδια  είναι 

έγνοιες. Ας δει την ευχάριστη πλευρά. Ο κατάλογος 

ενδιαφερόντων είναι άπειρος.                                                               

 

 ΤΟ  ΣΥΝΔΡΟΜΟ  ΤΟΥ  ΕΦΟΠΛΙΣΤΗ                                                      

 

 Άντε ,αυτόν τον  καταλαβαίνω ,έχει 200 καράβια και 100 

τόνους χρυσού σε τράπεζα της Ζυρίχης. Την παραμονή του 

θανάτου του σκέπτεται: Πως θα χάσω 200 καράβια και 100 

τόνους χρυσού ;Αύριο στο φέρετρο ούτε ένα καράβι δε θα 

μου βάλουν, ούτε μια βίδα από το μηχανοστάσιο. 

Στενοχωριέται.                                                                                             

-Μα φίλε μου “γυμνός εξήλθες εκ της κοιλίας της μητρός 

σου ,γυμνός θα φύγεις” λένε οι Γραφές. Και τα πλούτη δεν 

τα βαρέθηκες;  

 

 

 



Κάθε μέρα έγνοιες, το τάδε καράβι μόλυνε με 

πετρελαιοκηλίδα τις ακτές της Βραζιλίας, το άλλο 

ναυάγησε, τα έσοδα ένα χρόνο τώρα μειώθηκαν, το κάθε 

σου καράβι έχει και ένα πρόβλημα που πρέπει να λύσεις. 

Λένε ότι οι εφοπλιστές από το πρωί ως το βράδυ είναι στο 

γραφείο να λύνουν προβλήματα. Ε  λοιπόν και συ θα 

ηρεμήσεις. Άλλωστε πόση χαρά σου έδωσαν τα καράβια 

σου; Νομίζεις ότι έζησες ευτυχισμένος ,λέγεται 

“αντιληπτική πλάνη” στη Ψυχολογία. Εξ’ άλλου δεν 

χάνονται, θα μείνουν στα παιδιά σου. Κακώς 

στενοχωριέσαι ακόμα και συ κ. εφοπλιστά.                                         

Και εμείς; Ε, τι θα αφήσουμε.  Ένα αυτοκίνητο(δηλαδή 

παλιοσίδερα) ένα διαμέρισμα (δηλαδή ντουβάρια) και στο 

κάτω- κάτω τα παιδιά σου θα τα κληρονομήσουν. Έτσι δεν 

έλεγες; Να φτιάξω ένα σπίτι και ένα εξοχικό να βρουν τα 

παιδιά μου; Βλέπετε; Ο Σολομών ο σοφός είχε πει 

“ματαιότης  ματαιοτήτων ,τα πάντα ματαιότης” Μόνο η 

αθανασία της ψυχής σου να σε απασχολεί. 


